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Notification of the Algerian Constitutional Council: Extended Scope & 

Limited Feasibility 
Summary: 

Despite the reforms made by the Algerian founder in the recent constitutional 
amendment, the ineffectiveness is still printed on the system of censorship of the 
constitutionality of laws, due to the incompatibility of the legal framework governing 
the institution of control with the political reality and institutional organization, 
which prevents the implementation of these legal and regulatory rules Thus, the work 
of the Constitutional Council, charged with realizing the principle of the supremacy 
of the Constitution, has been paralyzed by all other laws below it. 

Thus, it is inconceivable to re-establish control over the constitutionality of laws 
without sweeping reforms of the existing political system, starting with radical 
solutions to establish the basis of an effective and independent oversight body by 
balancing the three powers represented in it and increasing the share of the judiciary. 
The criterion of competence and integrity rather than loyalty in the selection of its 
members, and the real enlargement of the number of bodies entitled to notify the 
Constitutional Council is more than necessary, by enabling the deputies of 
parliament, citizens, the judiciary, and even the Council itself of this right provided 
that the independence of the Constitutional Council is guaranteed, Even for No 
modification to the notification system shall be a fictitious procedure. 

Keywords:  
Notification’s right, Constitutional Council, Constitutionality control. 
 

Saisine du Conseil constitutionnel algérien: portée élargie et faisabilité 
limitée 

Résumé : 
Malgré les réformes apportées par le fondateur algérien dans le récent 

amendement constitutionnel, le système de censure de la constitutionnalité des lois 
demeure inefficace, en raison de l'incompatibilité du cadre juridique régissant 
l'institution du contrôle avec la réalité politique et l'organisation institutionnelle, ce 
qui empêche l'application de ces règles légales et réglementaires. Ainsi, les travaux 
du Conseil constitutionnel, chargé de réaliser le principe de la suprématie de la 
Constitution, ont été paralysés par toutes les autres lois inférieures. 

Il est donc inconcevable de rétablir le contrôle de la constitutionnalité des lois 
sans procéder à des réformes radicales du système politique en place, à commencer 
par des solutions radicales pour établir la base d'un organe de contrôle efficace et 
indépendant en équilibrant les trois pouvoirs représentés et en augmentant la part du 
pouvoir judiciaire. Le critère de compétence et d'intégrité plutôt que la loyauté dans 
la sélection de ses membres et le réel élargissement du nombre d'organes habilités à 
notifier le Conseil constitutionnel sont plus que nécessaires, en permettant aux 
députés du Parlement, aux citoyens, au pouvoir judiciaire et même au Conseil lui-
même de garantir l'indépendance du Conseil constitutionnel, Même à Aucune 
modification du système de saisine ne doit être une procédure fictive. 
Mots clés :  
Droit de Saisine, Conseil constitutionnel, le contrôle de la constitutionnalité, 
inefficacité.  
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